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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

Bůh člověku svěřuje úkol, který by člověk sám nikdy nezvládl. Dává mu poznání, že to
sám nezvládne, a že mu nezůstane nic jiného, než se mu beze zbytku svěřit.

(Wilfrid Stinissen)

Úvodní slovo

Píšu tyto řádky pod dojmem
krásné slavnosti, při které biskup
Pavel udělil svátost biřmování více
než třiceti mladým lidem, a musím
na chvíli přestat, abych každého
z nich v modlitbě svěřil Pánu, abych
jim vyprošoval sílu a otevřenost
pro vedení Ducha svatého, kterého
v této svátosti přijali. Každý z nich
je Božím uměleckým dílem a jeho
život je nenahraditelný. Prosím, aby
se Bohu „beze zbytku svěřili“ (viz
motto) a nechali Božím tvůrčím
Duchem dotvořit v nádherný

originál. Díky také všem kněžím
a spolupracovníkům, kteří je na tuto
svátost připravovali.

O to prosím, s blížící se slavností
Seslání Ducha svatého, pro každého
z nás. Duch svatý, který nám byl dán,
je tou mocí, která nás uschopňuje u-
prostřed světa žít jako křest’ané, Boží
děti a Kristovi svědci.

Rád bych vám oznámil změnu,
která se týká mé osoby. Před časem se
objevily zvěsti, že bych mohl skončit
své poslání na brněnském biskupství,
a být znovu plně k dispozici svatotom-
ské farnosti. V nedávném rozhovoru
mi to otec biskup Pavel potvrdil, a tak
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se už těším, že od léta budu moci být
intenzivněji s Vámi a pro Vás. Koncem
června oslavím 35 let kněžské služby,
a tak Vás prosím o modlitbu, abych
v letech, které mi ještě Pán dopřeje, byl
mezi Vámi v síle Ducha Jeho svědkem
a služebníkem Božích tajemství.

V závěru této velikonoční doby
vyprošujme pro sebe, pro své blízké
a pro naši farnost dary Ducha svatého,
abychom v našem světě byli svědky
Boží milosrdné lásky.

Váš farář Jan Mráz

Informace

• V pátek 2. června nebude večerní
mše svatá, obvyklá prvopáteční ado-
race ani večer s komunitou Em-
manuel. Od 18 do 24 hodin bude kos-
tel otevřen pro návštěvníky akce Noc
kostelů.

• Slavnost Seslání Ducha svatého
oslavíme v sobotu 27. 5. vigilií ve
20 hodin. Přineste si svíčky zajištěné
proti odkapávání vosku. Mše svatá
v 17.30 nebude.

• 1. svaté přijímání. V neděli
4. 6. 2023 o slavnosti Nejsvětější
Trojice přistoupí děti, které se i s rodiči
připravovaly 11 týdnů, k 1. svatému
přijímání. Předtím v sobotu 3. 6. 2023

ve 14 hodin budou tyto děti poprvé
slavit svátost smíření.

• Z akt kurie brněnské diecéze se
dozvídáme, že:

– náš dlouholetý ministrant
a člen chorální scholy pan Josef José
Babák byl brněnským biskupem
Pavlem přijat mezi kandidáty stálého
jáhenství. Provázejme ho svou
modlitbou v letech, která ještě zbývají,
než bude, jak doufáme, vysvěcen na
jáhna, aby se dobře připravil na svou
budoucí službu církvi.

– náš dlouholetý ministrant a člen
chrámového sboru pan Zdeněk Rem
Bureš, byl jmenován členem Diecézní
liturgické komise, konkrétně její Sekce
pro liturgický prostor a předměty.
Znamená to mimo jiné, že jako ar-
chitekt bude žádán o stanovisko ve
věcech liturgických úprav v kostelích
brněnské diecéze.

Slovo nemocným

Duch svatý. Třetí Božská osoba,
na kterou bylo v poslední době
v naší farnosti tolikrát poukazováno –
křest a biřmování při velikonoční vi-
gilii, udělení svátosti biřmování otcem
biskupem v našem kostele, doba ve-
likonoční a příprava na seslání Ducha
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svatého. Pomáhá Duch svatý také
v nemoci a stáří? Ano, samozřejmě.

V promluvě papeže Františka před
nedělní polední modlitbou 14. 5. 2023
zaznělo, jak mluvil o Duchu svatém,
kterého Ježíš nazývá Paraklétem –
Utěšitel a Obhájce: „To znamená, že
Duch svatý nás nikdy nenechává samotné,
stojí při nás jako advokát, který pomáhá
obviněnému tím, že stojí po jeho boku.
A navrhuje nám, jak se bránit tváří v tvář
těm, kdo nás obviňují. Pamatujme, že
velkým žalobcem je vždy d’ábel, který do
vás vkládá hříchy, touhu po hříchu, špat-
nost. Zamysleme se nad těmito dvěma as-
pekty: nad jeho blízkostí – je nám nablízku
– a nad jeho pomocí proti těm, kdo nás
obviňují.“

Právě v době, kdy člověk za-
kouší vlastní bezmocnost a slabost
v časech nemoci a stáří se potře-
buje ještě více přimknout k tomuto
Obhájci, k Duchu svatému. Ďábel
bude vždycky připraven předhazo-
vat chyby z minulosti. Možná, že
i od bližních se nedostane člověku
vždy povzbuzení. Ale právě tehdy
nastává pro každého čas, kdy se
má utíkat k božskému Obhájci. Jemu
přenechejme obhajobu a ospravedl-
nění. Jak krásné je vidět starého nebo
nemocného, který je naplněn Duchem
svatým! Má dostatek moudrosti, aby
obohatil druhé, a přitom dost pokory,
aby mluvil skrze něho pouze Duch
Boží, a nikoliv jeho vlastní já.

Přeji vám všem, aby Duch, kterého
přislíbil sám Ježíš, byl vlit do srdce
každého, kdo trpí jakoukoliv nemocí
na těle nebo na duchu.

P. Josef Janoušek, kaplan

Z farní charity

Zdravíme všechny farníky a far-
nice!

Uprostřed mariánského měsíce
vám především chceme poděkovat
za vaši štědrost, která byla v dubnu
mimořádná. Díky ní jsme mohli
poskytnout peníze na tyto účely:

LL – Likvidace lepry 5 000 Kč
Světlo pro svět –
prevence a léčba slepoty
a systémová podpora
osob s postižením
v rozvojových zemích

50 000 Kč

Mysleme zvláště v této době na
všechny potřebné, kterých kolem nás
viditelně přibývá a i na Ukrajinu a jiné
země postižené válkou, a kromě pří-
padné pomoci je svěřme v modlitbě
přímluvě Panny Marie. At’ prožíváte
Boží blízkost v tyto jarní dny.

Dobrovolníci farní charity
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František Fiala: Oratorium Mysterium paschale

V úterý 11. dubna se v rámci
Velikonočního festivalu duchovní
hudby konala světová premiéra
velikonočního oratoria Mysterium
paschale (Velikonoční tajemství), které
zkomponoval náš varhaník František
Fiala. Úžasné dílo společně inter-
pretovali koncertní sbor Kantiléna,
čtyři sólisté, instrumentální ansámbl,
varhany a perkuse.

Oratorium nás provedlo Ve-
likonočním týdnem. Má 11 částí, které
jsou zasazeny mezi dva velikonočními
hymny: Exultet a Buoh všemohúcí.

František Fiala průběh objasňuje v au-
torském komentáři: „Po rozjásaném
Exultet se jakoby vracíme k onomu
pochmurnému ránu a další děj již dále
plyne ve velikonočním duchu a ústí
k onomu překrásnému, oslavnému
staročeskému hymnu Buoh všemo-
húcí.“

Oratorium uchvátilo hned od
prvních tónů. Je velmi působivé,
dynamické, hluboké, překvapivé.
Rozpoutá v nás radost, naději, ale také
překvapení.
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Františku, měl jsi rád hudbu od mali-
čka? Na který hudební nástroj jsi hrál?
A cvičil jsi rád?

Hudbu jsem měl rád od malička.
Bylo to už v naší rodině nějak předem
dané, všichni moji sourozenci i rodiče
na něco hráli a rádi a dobře zpívali,
žádná z písní se neobešla bez spon-
tánních dvoj, troj i čtyřhlasů. Všichni
sourozenci se učili hrát v LŠU (dnes
ZUŠ) na nějaký hudební nástroj. Doma
jsme pravidelně koncertovali pro svou
vlastní potěchu. Jednou za čas tatínek
oprášil starý magnetofon značky
Grundig a natočil se pořad “Rodi-
na Fialova zpívá a hraje“. Všechna
hudební i pěvecká čísla byla předem
naplánována tatínkovou pečlivou
a vkusnou dramaturgií. Já osobně jsem
navštěvoval housle a později současně
s nimi také klavír. Rád jsem ale moc
necvičil, mnohem raději jsem si hrál
své vlastní skladby nebo nejrůznější
známé popěvky, které jsem se snažil
nějakou jednoduchou dětskou formou

zharmonizovat a uvést “do života”.
Od starších sourozenců jsem si také
brzy osvojil hru na kytaru.

Který hudební skladatel Tě ovlivnil či
inspiroval a čím?

Těch autorů bylo mnoho,
proměňovalo se to vždycky s věkem.
Na základní škole jsem nejspíš nikoho
konkrétního v oblibě neměl. Na kon-
zervatoři jsem si nesmírně zamiloval
Beethovena, k němu se brzy přidal
Johann Sebastian Bach, jeho geniální
kontrapunktická práce a bohatá har-
monie, jakoby plynoucí v nekonečném
čase, mě nasměrovala na mou asi
dodnes největší lásku a nevyčer-
patelný zdroj inspirace, gregoriánský
chorál. A od něj už byl jen krůček
k jednomu jménu, které mě celý život
osobně i profesně provází: Petr Eben.
Samozřejmě těch autorů by byla ještě
celá řada, za všechny řeknu z poslední
doby jenom jedno jméno: Francis
Poulenc.

Téma skladby je veskrze duchovní
– velikonoční tajemství vzkříšení. Jakým
způsobem rozjímáš při skládání? Jak to
prožíváš?

To je těžká otázka. Obávám se, že
to nebudu umět úplně dobře nadefi-
novat. Každopádně v mém směřování
k převážně duchovní tvorbě sehrálo
opět zásadní roli rodinné zázemí
i skutečnost, že jsem v 15 letech defini-
tivně vyměnil ministrantskou rochetu
za varhanní stůl.
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Mohl bys nám přiblížit, jak komponu-
ješ?

Především se řídím zhudebňo-
vaným textem, jeho obsahem, posel-
stvím. Takový text mě musí nějakým
způsobem oslovit, vnitřně zasáhnout
a pak už se jenom trápím s tím, jak
nejvýstižněji a nejpravdivěji vystih-
nout jeho smysl i hudebně. Ačkoli
od dětství rád improvizuji, přesto
mi tento druh kompoziční práce jde
velmi těžko a každé nové dílo se
„rodí“ velmi pomalu. Něco jiného je
aranžování skladeb jiných autorů či
tanečních nebo lidových písní, tam
mohu mnohem více zúročit svoji im-
provizační zkušenost a taková práce
jde pak o mnoho lehčeji.

Jaký je to pocit, slyšet své dílo? Měl jsi
stejnou představu, když jsi ho kompono-
val?

Myslím, že nebudu mluvit jen
za sebe, když řeknu, že pro skla-
datele je vždy velkou neznámou,
jak zkomponované dílo skutečně
bude znít, jakou bude mít atmos-
féru, jak se zdařila instrumentace
atd. atd. Takže ty pocity bývají
často velmi různorodé: když se dílo
opravdu podaří, je to pocit moc pří-
jemný, který člověka přirozeně těší
a povzbuzuje do další práce. Když
se ale dílo úplně nevyvede, ty pocity
bývají opačné a nejednou už jsem
si v takových chvílích říkal, že bych
toho komponování měl nechat., To

ale naštěstí není dost dobře možné.
A víte proč? Na to vám odpovím ústy
Petra Ebena: ”Zdá se mi, že to, co
dělá skladatele skladatelem, je vedle
jeho schopnosti psát i neschopnost ne-
psat. A tak bych definoval skladatele
ne jako člověka, který píše hudbu,
nýbrž člověka, který musí psát hudbu.
Který je celý nesvůj, když pár dní
nic nenapíše, a který by byl hluboce
nešt’astný, kdyby nemohl psát vůbec.“
Překrásná formulace . . . a jak prav-
divá!

Jakou hudbu si nejraději poslechneš?

Přiznám se, že klasiku už dnes
poslouchám spíš jen okrajově, to mě
musí opravdu zaujmout, a pak bez
té hudby nemůžu existovat. Poslední
roky je to vedle Petra Ebena napří-
klad již zmiňovaný Francis Poulenc.
Moc rád poslouchám jazz, kvalitně
zpracovaný pop i další moderní
žánry. Moc se mi líbí syntéza hudeb-
ních směrů a jazyků, cover verze
ověřených hitů či starých evergreenů
a tak podobně. Vedle vážné a zejména
duchovní muziky jsem vyrostl na li-
dové i folkové hudbě, písních Suchého
a Šlitra, šansonech Hany Hegerové,
Zuzany Navarové, básníka kytary
Karla Plíhala, neskutečné kantiléně
a legátu Gottových písní, zejména,
jednalo-li se o texty Zdeňka Borovce.
Nevzpomenout nemohu ani na –
u mých dcer mimořádně oblíbené –
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bratry Ebeny. Ze zahraničních inter-
pretů pak Beatles, Michael Jackson,
později Take 6, a asi ze všeho nejvíc
strhující hudba stylu funky (Earth,
Wind Fire). A takto bych ještě mohl
pokračovat hodně, hodně, hodně
dlouho, takže raději skončím.

Moc děkuji za vaše milé otázky.
Bylo mi velkým potěšením na ně pro
vás hledat stručné, ale snad výstižné
odpovědi.

Františku, děkujeme za rozhovor a za
Tvou hudbu, kterou máme tu čest slyšet
u nás v kostele.

Jana Fialová a Bernie

Křížová cesta
v Chudčicích

Letos jsme opět měli možnost
zúčastnit se křížové cesty v přírodě.
A věřte nevěřte, ta chudčická je
obzvláště působivá, z těch, co znám
nejpůsobivější a moje nejoblíbenější
i přesto, že je nejnáročnější a na rozdíl

od většiny ostatních u ní vidíte vždy
jen pár zastavení před sebou a za se-
bou. Asi proto mi vždycky připadá,
že je to parádní připodobnění Ježíšovy
křížové cesty nebo zhmotnění naší
duchovní cesty. (I když Bob se mé
představě HORY GOLGOTY vždycky
směje, protože v Jeruzalémě jsou prý
samé nizounké kopečky a Golgota prý
není – v českém pojetí – žádná hora.)

Druhým rozměrem takovéto malé
pouti je společenství. To, že jdeme
spolu, povídáme si, že jdeme jako
farnost, podílíme se na průběhu této
miniudálosti čtením jednotlivých za-
stavení, zpěvem, požehnáním, mod-
litbou i prostou účastí, během čtení
možná chybujeme nebo dáváme
možnost udělat chybu. Tak jako
v běžném životě, tak jak to i nám
umožňuje Kristus.

Bylo mi příjemně v přírodě a bylo
mi příjemně s těmito lidmi. Díky za
organizaci. ,

Dominika Zelinková
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Farní pout’
Sluníčko a modré nebe

Sraz pěších poutníků byl jako
vždy tradičně v Útěchově na konečné
autobusu. Sešlo se nás tu, oproti
jiným letům, překvapivě málo. To
však neubralo nic na kráse této
pouti. Během několikakilometrové
procházky na Vranov se utvořily
skupinky debatujících. Člověk měl
možnost promluvit si i s lidmi, které
zná z kostela od vidění, ale nikdy
se s nimi nebavil. Děti kolem nás

radostně skotačily a cesta nám vesele
ubíhala.

Zhruba v půli cesty na nevelkém
plácku v ohybu zatáčky za čtyřmi
spadlými stromy a třemi šiškami
jsme si dali přestávku na naplnění
tělesných i duševních schránek.
Tělesné schránky jsme naplnili
výbornými svačinkami od našich
manželek-maminek a duchovní
schránku jsme naplnili společnou
modlitbou radostného růžence. Poté
jsme již vyrazili ke kostelu, kde
se k nám připojily naše babičky-
maminky plus dědeček Ivan Synek,
kteří přijeli od Janáčkova divadla
autobusem.
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Při mši svaté hoši ministrovali,
děvčata přednesla své přímluvy a děti
nesly dary. Po mši svaté jsme se
na památku společně vyfotili před
kostelem a poté se již nedočkavě ode-
brali do spodní části kláštera na občer-
stvení přinesené poutníky. Děti měly
možnost zahrát si různé hry na místní
zahradě a celou pout’ jsme zakončili
opékáním špekoňů.

Průběh letošní farní pouti byl stej-
ný, jako v minulých letech, ale to se mi
na této akci právě líbí.

Děkuji všem zúčastněným a těším
se na příští rok se stejným průběhem!

Josef Bob Zelinka

Farní pout’ na Vranov

Pro farnost svatého Tomáše se
již stalo tradicí, že se 8. května,
v den památky Panny Marie, Prostřed-
nice všech milostí, každý rok koná
farní pout’ na Vranov. Stejně tomu
bylo i letos. Počasí nám přálo,
až na tu poměrně nízkou teplotu.
Bylo sice slunečno bez mráčku, ale
takové chladno, že se jinak pravidelní
sousedé z lavic při svatotomášských
bohoslužbách, tentokrát až po hlavu
zakuklení do teplých oděvů, jen těžko
poznávali.

Na konečné zastávce v Útěchově
se shromáždění pěší poutníci po
odevzdání přineseného občerstvení
k odvozu na Vranov, kolem 9.30 vy-
dali na cestu. Každý podle svých
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možností. Méně zdatní vyrazili kratší
cestou po levé straně silnice pod pa-
tronací otce Pavla, zdatnější pak šli
v hlavní skupině vedené otcem Jose-
fem tradiční pravou cestou. Jak se
na pout’ sluší, střídaly se modlitby,
diskuse a úvahy o významu a cílech
poutě.

Po příchodu k poutnímu kostelu
Narození Panny Marie na Vranově
jsme se spojili s poutníky, které
přivezl autobus od Bohémy. Před
polednem nás zvonkohrou uvítala
velikonoční píseň „Vesel se nebes
královno“. To byla současně výzva
doobléct zbytek teplého oblečení ke
zdolání předem očekávaného chladu
uvnitř kostela. Mše svatá začala po-
dle plánu ve 12.00 za hudebního
doprovodu našeho svatotomášského
varhaníka Vojty Veselého. Mši svatou
sloužil otec Josef, koncelebrovali otec
Pavel i oba naši jáhnové Jiří a Ivan.

V promluvě otec Josef vyzdvihl
přímluvnou roli Panny Marie v před-
nesení našich proseb nebeskému Otci.
Každého ze zúčastněných poutníků
tak motivoval k formulaci svých vlast-
ních proseb. A tak se pod klenbou
kostela vznášely vyslovené i některé
nahlas nevyslovené prosby – za zdraví
nás i našich blízkých, za pokoj a mír
ve světě, za křest dosud nepokřtěných
dětí, za dobrou přípravu k přijetí
svátostí oltářní a biřmování, za za-
chování víry a dobrých vztahů v rodi-
nách, za lehké odpočinutí zemřelých.

S nadějí, že náš nebeský Otec „má
slabost“ pro přímluvy Panny Marie,
jak v promluvě vtipně upozornil otec
Josef. Vždyt’ Panna Maria byla rovněž
hlavním iniciátorem prvního zázraku
Ježíšova veřejného působení v Káně
galilejské při proměnění vody ve víno.
Bylo by jen k naší škodě této Boží „sla-
bosti“ nevyužít.

Po mši svaté následovalo hro-
madné focení všech poutníků na
schodech před vstupem do vra-
novského kostela. Pak se všichni
přesunuli do společenské míst-
nosti přilehlého duchovního cen-
tra, kde otec Josef požehnal přine-
sené pochutiny. Jejich konzumace
probíhala jak uvnitř společenské míst-
nosti, tak i venku na přilehlé terase
a v zahradách. Srdečný dík patří
nejen kuchařkám, které vše chutně
připravily, ale i dobrovolníkům a do-
brovolnicím, kteří se postarali o je-
jich servírování a závěrečný úklid
společenské místnosti.

Pěší poutníci se po občerstvení vy-
dali na zpáteční cestu ve skupinkách
či individuálně po vlastní ose. Při-
stavený autobus odjížděl nazpět k Bo-
hémě v 15.00, se zastávkou pro vy-
stoupení zájemců v Útěchově.

Doufáme, že společná účast na
letošní farní pouti nám bude posilou
při plnění každodenních povinností
a zdolávání překážek, které nás čekají.

Hegerovi
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Rodinný víkend na
Blatinách

Letos na jaře jsme vyrazili s naší
rodinou a dalšími kamarády na
Blatiny. Tam jsme se ubytovali ve ve-
likém domě, který patří horolezcům.
Bylo tam tolik pokojů, že to bylo
jako bludiště. Na pokoji jsem byla se
sestřičkou a kamarádkami z našeho
skautu.

První večer jsme se koukali na film
Zootropolis. Podle něj jsme měli také
malou etapovou hru. Byl s námi i náš
kaplan Jožka a ten nám udělal hned
ráno v sobotu mši. Poté jsme vyrazili
společně na výlet. Na výletě jsme hráli
srandovní hru a chytali jsme nudisty
v lese. Nakonec jsme vylezli až na ve-
likou skálu, která se jmenuje Malinská.
Po návratu na chatu jsme hráli hru, při
které jsme museli získat nějaký papír
na úřadě. Jenže na úřadě byli samí
lenochodi, takže to trvalo hrooozně
dlouho. Všem se ale nakonec po-
dařilo papír získat a vyhráli jsme. Za

odměnu bylo grilování. U chaty bylo
také parádní hřiště, kde jsme si hráli.

V neděli jsme šli všichni do kostela
a na společný oběd. Moc se mi tam
líbilo a už se těším na příště.,

Klárka Papoušková (s tátovou pomocí)

Lasergame s mládežníky

Na konci dubna letošního roku se
uskutečnil souboj některých mladých
z naší farnosti ve hře, při které hráči
proti sobě střílí z laserových pistolí
– tzv. lasergame. Hra se uskutečnila
v Brně, blízko Jugoslávské. Protože
mnozí se nemohli zúčastnit, zapojilo
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se nakonec pouze pět hráčů. Jejich
jména zůstanou v tomto článku uta-
jena – zmíním zde pouze přezdívky,
pod kterými hráli: Terč, Verča, Magda,
Nessie a Padre. (Úkolem čtenářů
bude zjistit identitu těch zmíněných.)
Ukázalo se, že mnozí se naučili této
hře velmi rychle a už při druhém kole
dokázali „vyklepnout“ hráče, který
tuto hru hrál již po několikáté. Věřím,
že se tato akce zopakuje a přidají se
i jiní, kteří by chtěli poměřit svoje síly
s dalšími. Na závěr citát ze Skutků
apoštolů: „Blaženější je dávat než
dostávat.“ (Sk 20,35)

P. Josef Janoušek, kaplan

Příběh pro děti

Maminka volala už po třetí
směrem k dětskému pokoji: „Kubíku,
Barunko, pojd’te mi někdo pomoct
s nádobím!“ Ale místo odpovědi
se ozývalo jen tiché štěbetání
a handrkování o pastelky. Po
dalším neúspěšném pokusu nakoukla
maminka do dveří: „Bydlí tady nějaké
šikovné děti?“ Oba sourozenci rychle
zakryli papíry na stole a volali: „Néé,

vstup zakázán, chystá se překvapení!“
Ale to už mamince docházela trpě-
livost a poslední výzva byla docela
jednoznačná. Na stole bylo stále ne-
uklizené nádobí po obědě, pod stolem
se batolilo miminko a v troubě se
dopékala bábovka. „Baru, vezmi na
chvíli Adélku do náruče a ty Kubo
naskládej talíře do myčky. Jinak bude
bábovka spálená. Bez vaší pomoci
se už neobejdu.“ Oba sourozenci
trochu kysele protáhli obličeje, a když
se podařilo uvést celou kuchyň do
původního stavu, tatínek uvařil kávu
a slavnostně předal své manželce
kytici růží: „To máš, Pet’o, k dnešnímu
svátku matek, protože si moc vážíme
Tvé obětavé a láskyplné péče.“ Děti
vytáhly krásná přáníčka a volaly je-
den přes druhého: „Maminko, mám
Tě nejradši na světě“, a věšely se
oslavenkyni kolem krku. Ta byla do-
jatá a št’astná, jak krásnou rodinu
jim Pán Bůh svěřil. Ale k velké puse
každému z nich dodala: „Někdy je
jeden skutek víc než mnoho slov.
Největší dárek je pro mě každá
chvilka, kdy jsme spolu a když mi
přiběhnete na pomoc, o kterou se
nemusím prosit.“ Kuba s Barčou
rychle pochopili, kam maminčina
slova směřují, ale ta nezapomněla do-
dat: „Ale děkuji vám taky za nádherná
přání, která dala určitě moc práce.
A tatínkovi, že nezapomněl.“ ,

Veronika Veverka Papoušková
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Biřmování 14. 5. 2023 – foto Radek Hansknut
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PRO NEJMENŠÍ 
 

SVÁTEK MATEK. Děti podarovaly své maminky. Kytice se ale popletly. Pomůžeš jim je najít? 
 

      

 

 

 

 
 

 

 

 

 

        
 

PRO STARŠÍ 
 

ŠIFRA. Pomocí obrázkového klíče vylušti šifru. 
 

             

             
 

             

             
 

Klíč: 

             

A B C D E F G H CH I J K L 
 

            

M N O P R S T U V W Y Z 
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